
ZÁPIS Z MIMO ŘÁDNÉHO ZASEDÁNÍ AKADEMICKÉHO SENÁTU 
 ZDRAVOTNĚ SOCIÁLNÍ FAKULTY JIHO ČESKÉ UNIVERZITY  

V ČESKÝCH BUDĚJOVICÍCH ZE DNE 8. 6. 2015 

Přítomní členové (bez titulů): 
F. Dolák, O. Doskočil, P. Zimmelová, D. Nováková, M. Hrušková, L. Martinek, A. Polanová, 
K. Albert, J. Král, , E. Fintová  
 
Omluvení členové (bez titulů): 
Z. Fürst, R. Švestková, V. Kučera 
 
Neomluvení členové (bez titulů): 
 
Hosté (bez titulů): 
V. Tóthová (děkanka), I. Chloubová (proděkanka), J. Bednář (tajemník), M. Šíp (proděkan), J. 
Vacková (proděkanka), R. Prokešová  
 
Předseda zahájil zasedání senátu a konstatoval, jeho usnášeníschopnost. Zápisem pověřen O. 
Doskočil, jako skrutátoři navrženi Král a Polanová   

Hlasování o zapisovateli a skrutátorech: pro 10, proti 0, zdrželi se. Zapisovatel a skrutátoři 
schváleni.  

Program: 
1. Restrukturalizace ZSF JU  
2. Různé.  

 
Hlasování navrženém programu: pro 10, proti 0, zdrželi se. Program byl schválen.  

 

1. Restrukturalizace ZSF JU  
Děkanka fakulty úvodem vysvětlila, proč je svoláno mimořádné zasedání senátu. 

Restrukturalizace fakulty je jednou z priorit děkanky a vedení fakulty ve druhém funkčním 
období. Nepovažovala však za vhodné předkládat tak závažnou věc ke schválení senátu 
v závěru jeho funkčního období. Čekala tedy na nově zvolený senát, který však vzápětí po 
volbách schvaloval rozpočet a výroční zprávy. Bylo svoláno toto mimořádné zasedání, aby 
věc byla nejprve předběžně prodebatována ještě před shromáždění akademické obce fakulty a 
teprve na dalším řádném zasedání předložena po všech diskuzích ke schvalování. Písemný 
materiál byl senátu s předstihem předložen a nutnost restrukturalizace fakulty již byla 
naznačena při schvalování rozpočtu na r. 2015. Třebaže ekonomické argumenty nestojí úplně 
na prvním místě, je třeba i tímto způsobem reagovat na celorepublikovou situaci ve vysokém 
školství, abychom zvládli hospodařit se stále menším objemem finančních prostředků. I když 
naše fakulta má zatím dost zájemců o studium, klesá počet financovaných studentů a tím se i 
zmenšuje částka, s níž fakulta musí hospodařit. Bezprostřední vyčíslitelný přínos tohoto kroku 
je úspora 350 tis. Kč. (snížení počtu vedoucích pracovníků).   

Hlavní motivací k provedení restrukturalizace je zvýšení vědeckého potenciálu fakulty a 
zvýšení vzájemné spolupráce jednotlivých odborníků. To by mělo mít i pozitivní finanční 
dopady do budoucna (zvýšení podílu RVO prostředků na rozpočtu fakulty). Soužití 
pracovníků z více odborů na jednom pracovišti vytváří nové příležitosti ke spolupráci. Jako 
příklad může složit Katedra radiologie a toxikologie, kde odborníci svou zdánlivě odlišných 



oborů mají společné výzkumné projekty (obory Radiologický asistent a Ochrana 
obyvatelstva). Proto se na této katedře nebude nic měnit, pouze se změní v ústav. V současné 
době máme 9 kateder, Oddělení jazyků a Ústav zdravotně sociální práce, nově navrhujeme 6 
ústavů a Ústav zdravotně sociální práce přejmenovat na Ústav aplikovaných zdravotně 
sociálních věd – pracoviště výzkumu a praxe. Tento ústav by měl poněkud jiný charakter, o 
jeho názvu se ještě vedou diskuze. Navrhované ústavy:  

1) Ústav společenských věd v pomáhajících profesích. Budoucí ústav by se skládal ze 
stávající  Katedry filozofie a etiky v pomáhajících profesích, Katedry právních oborů, 
řízení a ekonomiky, Oddělení jazyků, Katedry psychologie a speciální pedagogiky - 
část psychologie a z Katedry klinických a preklinických oborů - část společenské 
vědy. Ústav by negarantoval žádný obor, ale vstupoval by jako „obslužný“ ústav 
společenskovědními disciplínami do výuky většiny oborů. Na vedení se též diskutuje, 
zda ústav zřizovat, či zda pracovníky podle jejich zaměření včlenit do oborových 
ústavů.   

2) Ústav sociálních a speciálně pedagogických věd. Budoucí ústav by se skládal z 
Katedry sociální práce a z Katedry psychologie a speciální pedagogiky – část speciální 
pedagogika. Ústav by garantoval programy Rehabilitace, Sociální politika a sociální 
práce, Speciální pedagogika. 

3) Ústav ošetřovatelství, porodní asistence a předlékařské péče. Do tohoto ústavu by 
měli být zařazeni pracovníci z Katedry ošetřovatelství a porodní asistence, z Katedry 
klinických a preklinických oborů – část předlékařské a akutní péče. Ústav by 
garantoval programy Ošetřovatelství a Porodní asistence a obor Zdravotnický 
záchranář.  

4) Ústav laboratorní diagnostiky a veřejného zdraví. Do tohoto ústavu by byli 
zařazeni pracovníci z Katedry laboratorních metod a informačních systémů, Katedry 
veřejného a sociálního zdravotnictví a z Katedry klinických a preklinických oborů – 
část nutriční terapie Ústav by garantoval program Veřejné zdravotnictví a obory 
Zdravotní laborant a Nutriční terapeut. 

5) Ústav radiologie, toxikologie a ochrany obyvatelstva. Ústav by vznikl ze stávající 
Katedry radiologie, toxikologie a ochrany obyvatelstva. Garantoval by program 
Ochrana obyvatelstva a obor Radiologický asistent: 

6) Ústav fyzioterapie a ostatních medicínských oborů. Do tohoto ústavu by měli být 
zařazeni pracovníci z Katedry klinických a preklinických oborů a z Katedry 
psychologie a speciální pedagogiky – část psychiatrie. Ústav by garantoval obor 
Fyzioterapie.  

 
Po úvodu děkanky otevřel předseda senátu diskuzi.  

Zimmelová: Je nutné při tak rozsáhlé restrukturalizaci zachovávat samostatný Ústav 
aplikovaných zdravotně sociálních věd – pracoviště výzkumu a praxe? V tuto chvíli má tři 
pracoviště, která by logicky mohla spadat pod nové ústavy. Děkanka: Tímto směrem jsme 
neuvažovali, naopak myslíme si, že je třeba rozvíjet další centra. Je to jednak zdroj dat pro 
výzkum, jednak místo, kde mohou studenti vykonávat praxi. Z toho důvodu by nebylo vhodné 
zařazovat tato pracoviště přímo pod ústavy. V tuto chvíli je označení „ústav“ pro toto 
pracoviště matoucí, budeme uvažovat o jiném názvu. Měl by to být úsek poskytující služby 
veřejnosti.  
Zimmelová: Je odhadnutá úspora realistická? Podle mzdového předpisu JU začíná přplatek 
vedoucího katedry na 3 tis., kdežto vedoucího ústavu na 4,5 tis. Děkanka: Příplatky vedoucích 
kateder byly nastaveny ještě za děkana Velemínského, rozhodně nezačínaly na 3 tis. Úspora 
zde realistická je.  



Doskočil: Kolik ta změna bude stát (cedule, vizitky, propagační materiály, internet, překlady 
apod.)? Tajemník: Do těchto detailů jsme nešli, je to změna jednorázová, kdežto úspory se 
budou vytvářet každoročně.  
Hrušková: Předpokládá se v důsledku této změny další stěhování zaměstnanců? Děkanka: 
Ano, plánujeme, že jednotlivé ústavy by měly být na jednom místě.  
Zimmelová: V případě přesunů osob ze současných kateder na ústavy jdou s nimi i jejich 
předměty? Proděkanka Chloubová: I v současné době patří předměty na katedry, tak tomu 
bude i po restrukturalizaci. Akademičtí pracovníci by měli být vyprofilováni tak, aby učili 
předměty, které patří na jejich ústavy.  
Hrušková: Výrazy „společenský“ a „sociální“ v názvu prvních dvou ústavů jsou synonyma, 
měl by být zvolen jiný název. Doskočil  navrhuje, aby docenti a profesoři stávajících kateder, 
hlavně garanti oborů, názvy ještě dostatečně prodebatovali, aby nebyly vzápětí měněny. 
Netýká se jen názvu „společenský“ a „sociální“, ale např. i termínu „ostatní medicínské 
obory“. Dolák: Obdobně to vidím s pojmem „předlékařská péče“. To je i laická první pomoc. 
Nemělo by být spíše přednemocniční?  
Proděkanka Vacková: Očekávala jsem nejen diskuzi o názvech, ale i o samotné otázce zda 
zřídit „obslužný“ ústav bez akreditovaného oboru. Osobně jsem proti. Odborníci z těchto 
kateder by měli působit v multidisciplinárních týmech ostatních ústavů. Děkanka: Vedení 
fakulty zastává většinově spíše odmítavý postoj, ale nechceme to prosazovat silově, dáváme 
ještě k diskuzi zde a na shromáždění akademické obce. Doskočil:  Podobně jako u jazyků, tak i 
vyučující práva, ekonomie, filozofie, etiky, psychologie a dalších vstupují do kurikula 
různých oborů a těžko můžeme jednoduše určit, na jaký odborný ústav patří. Naopak je cenné, 
že vyučující těchto disciplín procházejí různými obory. Srovnáme-li s lékařskými fakultami u 
nás i v Evropě, také často mají jakési ústavy pro humanitní základy medicíny (filozofii, etiku, 
sociologii, psychologii). Děkanka: Uvědomuji si, že vzhledem k historické struktuře fakulty 
je vyčlenění těchto oborů do samostatného pracoviště přednášejícími upřednostňováno. 
V názvu se přikláním k použití obratu „humanitní základy“.  
Hrušková: Jak to bude s ekonomickou samostatností nových ústavů, zvláště ve věci 
administrace projektů? Děkanka: Protože to nebylo na ZSF zvykem, bude přesun kompetencí 
do rukou ředitelů ústavů postupný.  
Doskočil: Proč byl zvolen název ústav namísto katedry? Děkanka: Jednak by měl název ústav 
více odrážet nejen pedagogickou, ale i vědeckou ambici pracoviště, jednak vycházíme z toho, 
že i další podobně zaměřené fakulty v ČR mají ústavy. Dále kdyby došlo ke vzniku meších 
celků (oddělení), mohou být součástí těchto ústavů. Proto jsme zvolili označení ředitel ústavu, 
pod nímž by případně byl vedoucí oddělení.  
 
Různé:  
Senátorka Hrušková vznesla dotaz k motivačnímu charakteru hodnocení akademických 
pracovníků. Vzhledem k tomu, že podobný dotaz písemně vznesl senátor Doskočil a vedení 
fakulty připravuje písemnou odpověď, byla diskuze na toto téma  odložena na další řádné 
zasedání senátu 22. 6. 2015.  
Zimmelová: Na sociálních sítích se vedou studenti naší fakulty vášnivou debatu o 
studentském hodnocení výuky. Konkrétně v ní reagují na e-mail, který jim byl zaslán 
proděkanem Prouzou a který ze svého úhlu pohledu vnímají jako direktivní, ve smyslu, že 
pokud se nezúčastní SHV, nebudou zapsáni do dalšího ročníku. Vadí jim i to, že když nechtějí 
hodnotit, je třeba povinně zvolit možnost „nechci hodnotit“. I to vnímají jako narušení 
svobodného rozhodnutí, zda chci hodnotit nebo ne. Fintová: Potvrzuji, že studenti vnímají 
tuto záležitost velmi negativně a přáli si, abych ji na AS JU zmínila. Děkanka: Na 
celouniverzitní úrovni bylo rozhodnuto, že SHV bude povinné. ZSF dlouhodobě vykazuje 
nejmenší účast. Není jiné cesty, než zapsání do dalšího ročníku podmínit účastí na SHV, jak 



je tomu i na jiných fakultách JU. Možnost vstoupit do systému, ale nehodnotit zaručuje 
zachování osobní svobody. Anonymita je zaručena. Zimmelová:  Jde více o formu sdělení, 
než o vlastní obsah. Spíše by měli být studenti motivováni a mělo by jim být vysvětleno, proč 
je účast v SHV důležitá. Děkanka: Napíšu ještě studentům vysvětlující dopis.  
 
Závěrem předseda senátu poděkoval přítomným za účast na zasedání a pozval na shromáždění 
akademické obce ve středu 10. 6. 2015 od 16. hod.  
Žádné zasedání AS ZSF JU se bude konat 22. 6. 2015 od 16:00. 
 
 
V Českých Budějovicích dne 22. 6. 2015 
 
Zapsal: Ondřej Doskočil  
 


